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Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Wybór zastępców przewodniczącego komisji.



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Grzegorz 
Czelej)

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Otwieram trzecie już posiedzenie Komisji Kultury 

i Środków Przekazu Senatu Rzeczypospolitej Polskiej 
ósmej kadencji.

Proponuję, aby porządek obrad tego posiedzenia komi-
sji obejmował następujący punkt: wybór zastępców prze-
wodniczącego komisji.

Czy są inne wnioski?
(Głos z sali: Ależ skąd?)
Szanowni Państwo, pozwolę sobie odczytać list mar-

szałka Senatu Rzeczypospolitej Polskiej.
Uprzejmie informuję, iż Prezydium Senatu na po-

siedzeniu, które odbyło się 24 listopada bieżącego roku, 
zapoznało się z pana wnioskiem o wyrażenie zgody na 
wybranie ze składu komisji trzech zastępców przewod-
niczącego. Prezydium jednomyślnie wyraziło zgodę na 
wybór trzech zastępców przewodniczącego Komisji 
Kultury i Środków Przekazu. Z poważaniem – marsza-
łek Senatu.

Informuję państwa senatorów, że zgodnie z Regulaminem 
Senatu głosowanie w sprawach personalnych jest tajne 
i odbywa się przy użyciu opieczętowanych kart do gło-
sowania.

Zgodnie z art. 62 ust. 1 Regulaminu Senatu uchwa-
ły komisji zapadają większością głosów w obecności co 
najmniej 1/3 jej członków. Komisja została powołana 
w składzie dwunastu senatorów, zatem aby mogła podej-
mować uchwały, musi być obecnych co najmniej czterech 
senatorów.

Stwierdzam, że w posiedzeniu bierze udział wymagana 
liczba senatorów, w związku z czym proszę o zgłaszanie 
kandydatów na zastępców przewodniczącego komisji. 
Proszę.

Senator Andrzej Grzyb:
Szanowny Panie Przewodniczący, proponuję kandyda-

turę pani Andżeliki Możdżanowskiej.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dziękuję.

Senator Andżelika Możdżanowska:
Panie Przewodniczący, ja proponuję pana Ryszarda 

Bonisławskiego i pana Andrzeja Grzyba.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dziękuję bardzo.
Proszę kandydatów o wyrażenie zgody na kandy-

dowanie.
Czy wyrażacie państwo zgodę?

Senator Andżelika Możdżanowska:
Tak.
(Wypowiedzi w tle nagrania)

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Tak.
Przystępujemy do głosowania nad wyborem zastęp-

ców przewodniczącego komisji. Proszę o zgłoszenie się 
trzech senatorów do przeprowadzenia głosowania. Bardzo 
proszę.

(Senator Tadeusz Arłukowicz: Tadeusz Arłukowicz. 
Zgłaszam swoją osobę.)

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Do przeprowadzenia głosowania, tak?
Proszę o jeszcze dwie kandydatury.
(Senator Tadeusz Arłukowicz: Ciągle tylko ja… To było 

zgłoszenie.)
(Senator Jarosław Lasecki: To ja się zgłoszę.)
Dziękuję bardzo.
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Proszę o jeszcze jedną osobę.
(Głos z sali: Tu kolega…)
(Głos z sali: On jest świeży, to może…)
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Dziękuję bardzo.
(Senator Andżelika Możdżanowska: To są najmłodsi, 

najprzystojniejsi.)
(Wypowiedzi w tle nagrania)
(Senator Andżelika Możdżanowska: Jestem kobietą, 

będę oceniać.)
Powołuję panów senatorów do przeprowadzenia gło-

sowania tajnego.
Czy wybór mamy przegłosować, czy…?

(Początek posiedzenia o godzinie 12 minut 01)
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Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dobrze. Zarządzam pięć minut przerwy.

(Przerwa w obradach)

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Wznawiam posiedzenie komisji.
Szanowni Państwo, zwracam się do państwa z prośbą 

o wyrażenie zgody na reasumpcję głosowania. Aby gło-
sowanie mogło być powtórzone, muszę uzyskać państwa 
zgodę.

Kto jest za reasumpcją głosowania? (12)
Jednogłośnie za. Dziękuję bardzo.
Proszę o zgłaszanie kandydatów na zastępcę przewod-

niczącego komisji.

Senator Andrzej Grzyb:
Panie Przewodniczący, jeśli pan pozwoli, to ponowię 

kandydaturę pani Andżeliki i zgłoszę kandydaturę…
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Andżeliki Możdżanowskiej, przepraszam. …I zgłoszę 

kandydaturę pana Aleksandra Świeykowskiego.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dziękuję bardzo.
Czy pani senator wyraża zgodę na kandydowanie?

Senator Andżelika Możdżanowska:
Tak, wyrażam.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dziękuję bardzo.
Czy pan senator wyraża zgodę na kandydowanie?

Senator Aleksander Świeykowski:
Wyrażam.
(Przewodniczący Grzegorz Czelej: Dziękuję bardzo.)
Jednocześnie chciałbym zgłosić…
(Przewodniczący Grzegorz Czelej: Proszę mówić do 

mikrofonu.)
Jednocześnie chciałbym zgłosić jako kandydata na wi-

ceprzewodniczącego pana…
(Głos z sali: Andrzeja Grzyba.)
…Andrzeja Grzyba.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Czy pan senator Grzyb wyraża zgodę?

Senator Andrzej Grzyb:
Tak.

(Głos z sali: To jest tajne głosowanie.)
Nie, nie. Czy wybór…?
(Głos z sali: Przegłosować wybór komisji skrutacyjnej? 

Nie trzeba.)
Dziękuję.
Proszę panów senatorów o przeprowadzenie głoso-

wania.
(Głos z sali: Panie Przewodniczący, chwileczkę…)
Tak, proszę.

Senator Andrzej Grzyb:
Doszło do nieporozumienia.
(Głos z sali: Chwilę, moment…)
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Panie Przewodniczący, rozumiem, że nie zamknął 

pan jeszcze listy kandydatów na wiceprzewodniczących 
– tak?

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Lista jest zamknięta. Przystępujemy do głosowania.

Senator Andrzej Grzyb:
Czy można poprosić o reasumpcję zgłoszenia?

Główny Legislator 
w Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu Beata Mandylis:
Jeżeli państwo…
(Przewodniczący Grzegorz Czelej: Proszę mówić do 

mikrofonu.)
Jeżeli państwo przystąpili do głosowania, to właściwie 

już nie można, chyba że był oczywisty błąd.
(Głos z sali: Pomylono nazwisko…)
(Senator Andżelika Możdżanowska: Pan Ryszard 

Bonisławski i pan Andrzej Grzyb.)

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Proszę o trzyminutową przerwę.
(Wypowiedzi w tle nagrania)
Przepraszam. Zarządzam dziesięciominutową przerwę.

(Przerwa w obradach)

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Szanowni Państwo, przepraszam za zamieszanie. 

Powstał pewien błąd w przygotowaniu naszych dzisiej-
szych wyborów. Zarządzam, zgodnie z regulaminem, re-
asumpcję głosowania…

Tak, proszę.

Senator Jarosław Lasecki:
Panie Przewodniczący, ponieważ nie ma wśród nas po-

tencjalnego kandydata, pana senatora Andrzeja Grzyba, pro-
szę o przedłużenie przerwy o pięć minut. Dziękuję bardzo.
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Bardzo dziękuję za zaufanie. Mam nadzieję, że będę 
pracował w komisji tak, że państwo senatorowie będą mieli 
w bieżącej działalności i w pracach komisji odpowiedni…

(Głos z sali: …komfort.)
…komfort. O! Słowo „komfort” tu pasuje.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Pani Senator.

Senator Andżelika Możdżanowska:
Ja również bardzo dziękuję za zaufanie i mam nadzieję, 

że nie zawiodę komisji.
(Wypowiedź poza nagraniem)
(Głos z sali: A komfort?)
Dobrze. Zobaczymy, co znaczy słowo „komfort”.

Senator Aleksander Świeykowski:
Ja zacznę od komfortu. Ten komfort niechaj będzie re-

zultatem moich doświadczeń z czterdziestoletniej pracy 
dziennikarza w różnych środowiskach, w różnych okolicz-
nościach, na różnych kontynentach. Dziękuję za zaufanie.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dziękuję bardzo.
Jeszcze raz serdecznie gratuluję. Przepraszam państwa 

za zamieszanie z dzisiejszym głosowaniem. Mam nadzieję, 
że nasze kolejne posiedzenia będą przebiegały bardziej 
gładko.

Chciałbym poinformować państwa, że w najbliższym 
czasie rozpoczniemy prace nad przygotowaniem planu prac 
komisji na przyszły rok, w związku z tym byłbym wdzięczny 
za zgłaszanie propozycji. Proszę je zgłaszać bezpośrednio 
do mnie. Bardzo proszę również naszą sympatyczną kole-
żankę z sekretariatu komisji, aby każdemu z nas przesłała 
kontakty do wszystkich członków komisji, tak żeby każdy 
miał numer telefonu komórkowego i adres e-mailowy każ-
dego z członków – to ułatwi nam komunikację.

Chciałbym również poinformować szanowną komisję, 
że będę chciał przeprowadzić, i to jeszcze w grudniu, je-
żeli to będzie możliwe, dwa posiedzenia, na które planuję 
zaprosić ministra kultury – jeśli przybędzie osobiście, bę-
dziemy zaszczyceni – i przewodniczącego Krajowej Rady 
Radiofonii i Telewizji. Myślę, że te dwa spotkania byłyby 
dla nas bardzo cenne, zwłaszcza na przełomie roku.

W najbliższym czasie będziemy zapewne pracowali nad 
tą częścią budżetu, która dotyczy naszej komisji. Taka jest 
przynajmniej moja propozycja planu pracy na krótki okres, 
do końca roku. Jeśli chodzi o przyszły rok, to myślę, że 
odpowiedni plan wypracujemy w najbliższym czasie.

Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos?
Bardzo proszę, pan senator Kutz.

Senator Kazimierz Kutz:
Panie Przewodniczący, pomysł spotkania z ministrem 

kultury i z szefem KRRiT jest oczywiście inicjatywą słusz-
ną, ale ja uważam, że w sytuacji… Byłoby dobrze, żeby 

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Czy są inne propozycje? Nie ma.
Zamykam listę kandydatów na zastępcę przewodni-

czącego komisji.
Ogłaszam pięciominutową przerwę na wydrukowanie 

i przygotowanie kart do głosowania. Dziękuję bardzo.

(Przerwa w obradach)

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Szanowni Państwo, wznawiam posiedzenie.
Zwracam się z zapytaniem do kolegów senatorów, któ-

rzy zostali wybrani do przeprowadzenia głosowania, czy 
wyrażają zgodę…

(Głos z sali: Tak.)
Tak. Dziękuję bardzo.
Proszę wybrane osoby o przeprowadzenie głosowania.
Czy wszyscy wypełnili karty i wrzucili je do urny?
Dziękuję bardzo.
Bardzo proszę senatorów wyznaczonych do przeprowa-

dzenia głosowania tajnego o obliczenie głosów i sporzą-
dzenie protokołu głosowania tajnego. Dziękuję.

Zarządzam pięciominutową przerwę.

(Przerwa w obradach)

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Wznawiam obrady.
Informuję, że senatorowie wyznaczeni do przeprowa-

dzenia głosowania tajnego obliczyli głosy i sporządzili 
protokół głosowania tajnego.

Wobec wyników głosowania stwierdzam, że senatoro-
wie Andrzej Grzyb, Andżelika Możdżanowska i Aleksander 
Świeykowski zostali wybrani na wiceprzewodniczących 
Komisji Kultury i Środków Przekazu.

Czy czytamy wyniki? Tak.
Odczytam teraz wyniki głosowania na poszczególnych 

senatorów.
W sprawie wyboru senatora Andrzeja Grzyba na zastęp-

cę przewodniczącego komisji oddano 12 głosów, w tym 
12 głosów ważnych. Za głosowało 12 senatorów.

W sprawie wyboru senator Andżeliki Możdżanowskiej 
na zastępcę przewodniczącego komisji oddano 12 głosów, 
w tym 12 głosów ważnych. Za głosowało 12 senatorów.

W sprawie wyboru senatora Aleksandra Świeykowskiego 
na zastępcę przewodniczącego komisji oddano 12 głosów, 
w tym 12 głosów ważnych. Za głosowało 11 senatorów, 
1 senator wstrzymał się od głosu.

W związku z wynikami przeprowadzonego głosowania 
uznaję, że państwo senatorowie zostali wybrani na zastęp-
ców przewodniczącego. Serdecznie gratuluję. (Oklaski)

Czy ktoś z państwa wiceprzewodniczących chciałby 
zabrać głos?

Bardzo proszę.

Senator Andrzej Grzyb:
Szanowny Panie Przewodniczący! Panie i Panowie 

Senatorowie!
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a była ona taka, że telewizja została zdominowana przez 
prawicę i lewicę, bo Platforma w to wszystko zawsze sła-
biej ingerowała, mniej rozsiadywała się w telewizji – robi 
on, w ramach swoich kompetencji, porządki. Oczywiście 
on sam niby nie jest w żadnej partii, ale wiadomo, skąd się 
wywodzi. I on tam robi porządki. My się dowiadujemy, 
że w telewizji kogoś zwolnili, że coś tam się dzieje… 
Na przykład absolutnie zmienia się jedna rzecz – i to jest 
korzystna zmiana: telewizja publiczna przekształca się 
w telewizję nastawioną na kulturę, wraca Teatr Telewizji, 
choć są tam problemy kosztów itd. I można by prezesa 
zapytać o to, co on w ramach swoich kompetencji chce 
zrobić dla telewizji, której właścicielem jest przecież 
społeczeństwo, a nie, powiedzmy, partie. On jako tym-
czasowy prezes płynie, że tak powiem, na krze, która… 
I też czeka na ustawę. Podobnie jest z przewodniczącym 
komitetu radia i telewizji, który ma pewniejszą władzę. 
A jeśli chodzi o nową ustawę telewizyjną, to, jak powie-
działem, ona jest w stanie zerowym. Wszyscy powołują 
się na słynny dokument w sprawie telewizji obywatelskiej 
uchwalony na kongresie kultury w Krakowie… no, już 
dwa lata temu – tak?

(Głos z sali: Tak, dwa lata temu.)
I robi się z tego dokumentu fetysz. Ja oczywiście do-

brze znam projekt – on jest żałośnie niekompetentny, bo są 
w nim zapisane takie wyobrażenia, takie… Proszę zwrócić 
uwagę na fakt, że on przez tyle lat nie ujrzał światła dzien-
nego i nie stał się bodźcem do tworzenia nowej ustawy 
nawet w sytuacji, która w tej chwili jest już czysta. Dlatego 
w gruncie rzeczy odpowiedniejszym człowiekiem do roz-
mów – choćby w sprawach telewizji – będzie minister 
kultury. To on powinien być tym człowiekiem, który będzie 
naciskać na Sejm, żeby ustawa się pojawiła.

Tak czy inaczej tematem, który powinno się wpisać na 
zaproszeniu i poruszyć – i to słusznie, jeśli patrzy się z na-
szej perspektywy – jest sprawa kultury w ogóle, a zwłaszcza 
sprawa przemiany telewizji w telewizję obywatelską, taką, 
jak na to sama nazwa wskazuje. I można by wówczas do-
magać się informacji, w jakim stanie to wszystko jest i co 
się w tej sprawie robi. Dziękuję.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dziękuję bardzo.
Przypomnę tylko, że istnieje zasada dyskontynuacji, 

zgodnie z którą nowy parlament nie może pracować nad usta-
wami, które były opracowywane w poprzedniej kadencji. One 
muszą być wniesione jeszcze raz, a Krajowa Rada nie może 
wystąpić z inicjatywą legislacyjną. Niemniej jednak dwa 
wspomniane wcześniej spotkania są bardzo potrzebne – tak 
ja to widzę – i chciałbym, by jutro wysłano zaproszenia.

Bardzo proszę, pan senator Jackowski.

Senator Jan Maria Jackowski:
Panie Przewodniczący, ja zgłaszałem się wcześniej, 

nie teraz. I chciałbym kontynuować wątek dyskusji, któ-
rą wywołał pan senator Kutz. Popieram pana senatora 
w tym, co powiedział w odniesieniu do skonkretyzowania 
problematyki spotkań. I pan minister Zdrojewski, i pan 

to nie była tylko wizyta, podczas której oni będą nam coś 
mówić, a my będziemy ich o coś pytać. Niech to będzie 
okazja do tego, żeby zdobyć się na wysiłek i przedstawić 
im jakieś stanowisko w sprawie obszaru, o który chcemy się 
troszczyć. Dobrze by było, żeby to się skonkretyzowało.

Jeśli chodzi o telewizję, to sprawa jest dosyć prosta, bo 
chodzi oczywiście o odpartyjnienie telewizji i o to, żeby 
była ona instytucją, która zajmuje się głównie kulturą i edu-
kacją. Ale trzeba by to jeszcze oficjalnie ustalić. Tak samo 
jest z ministrem. Obszar jego… pejzaż jego obowiązków 
jest tak wielki, że jak my czegoś nie postanowimy – a przy-
gotowanie tu czegoś też dobrze by o nas świadczyło – to 
będzie tylko taka rozmowa jak zwykła rozmowa i będzie 
to czas zmarnowany. A przecież można by coś utargować, 
można by im powiedzieć… dać znać, że jesteśmy pryncy-
pialni i będziemy im stawiać trudne pytania.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dziękuję bardzo za głos.
Bardzo proszę, pan senator.

Senator Aleksander Świeykowski:
Ja może dodam kilka słów w ramach uzupełnienia tego, 

co powiedział pan senator Kutz. Mnie się wydaje, że jeśli 
idzie o Krajową Radę Radiofonii i Telewizji oraz prace trwa-
jące nad nową ustawą, to dobrze by było, żebyśmy z ust pana 
Dworaka usłyszeli, na jakim etapie te prace są i w którym 
kierunku zmierzają. Nie wiem, czy od razu będziemy mogli 
sugerować jakieś… Możliwe, że będziemy mieli jakieś 
swoje spostrzeżenia, dlatego sygnalizuję, że dobrze by było 
poznać zagadnienia, z którymi oni na bieżąco, w tej chwili 
się stykają. Potem ewentualnie możemy uzupełniać… włą-
czać się w prace. Takie jest moje zdanie.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Pan senator Kutz. Proszę.

Senator Kazimierz Kutz:
Panie Senatorze, to jest bardzo źle postawione pytanie, 

dlatego że los… Ja, gdy byłem w Sejmie, byłem w komi-
sji kultury, gdzie kilkakrotnie pracowaliśmy nad ustawą 
i w znacznej mierze nie dało się jej przeforsować. I teraz 
sytuacja jest taka, że wszystko jest w stanie zerowym, a ini-
cjatywa nowej ustawy leży w Sejmie, konkretnie w komisji 
kultury, i – jak powiedziałem – wszystko jest w tej chwili 
w stanie zerowym. Przewodniczący rady, jak mu postawiono 
pytanie o ustawę, powiedział, że zajmuje się nią Sejm, że to 
jest ustawa rządowa, która musi wyjść z komisji sejmowej. 
Dlatego myślę, że pytanie o prace nad ustawą jest takie, że 
od odpowiedzi na nie przewodniczący wyłga się jednym 
zdaniem, a będzie ono tylko dowodziło, że my jesteśmy 
słabo zorientowani. Niemniej pan ma prawo mieć swoją 
teorię, dlatego że pan jest tutaj nowym człowiekiem.

Jeśli zaś chodzi o prezesa telewizji, to moim zdaniem… 
Ja obserwuję to, co się dzieje w telewizji. Aktualny prezes 
jest tylko pełniącym obowiązki i w sytuacji, którą zastał – 
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Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Dziękuje bardzo.
Pan senator Kutz.

Senator Kazimierz Kutz:
Chciałbym panu senatorowi powiedzieć kilka rzeczy, 

które znam z praktyki. Jeśli chodzi o ostatnią sprawę, któ-
rą pan poruszył, to chcę powiedzieć, że wbrew pozorom 
sytuacja ekonomiczna ministerstwa kultury jest znacznie 
lepsza niż innych ministerstw. Tam jednak troszeczkę ro-
śnie… Myślę, że pan minister bardzo łatwo z tego wątku 
wybrnie, bo liczby świadczą same o sobie. Zmierza się do 
tego, żeby dawać na kulturę 1% budżetu państwa. Jest to 
już przyrzeczone, z roku na rok rząd coś dodaje i zbliżamy 
się do tej granicy. Co prawda praktyki europejskie pokazują, 
że prawdziwa troska o kulturę w państwie demokratycznym 
jest wtedy, kiedy budżet na kulturę dobija do 3%, no ale 
my ciężko walczymy o 1%.

O wiele poważniejsza jest jednak pierwsza sprawa, doty-
cząca nowej ustawy o instytucjach kulturalnych. Ja oczywiście 
żywo uczestniczyłem w pracach nad nią i mogę powiedzieć, 
że był tam wielki konflikt, ponieważ w ramach projektu chcia-
no całkowicie odetatyzować instytucje kulturalne, a zwłasz-
cza teatry, opery, orkiestry itd. Wywołało to straszliwy bunt 
wszystkich zespołów, w których miała zacząć funkcjonować 
struktura menadżersko-dyrektorska. I chcę panu powiedzieć, 
że w efekcie tego wszystkiego ci, którzy byli przeciwko tak 
silnemu zetatyzowaniu, wygrali walkę o ustawę, ale z punktu 
widzenia inicjatorów jest ona pod pewnym względem popsu-
ta, dlatego że w dużych zespołach zostało to tak, jak było, 
poza tym że trochę wzrosła władza dyrektorów.

Nie wiem, czy jest w ogóle sens, by w tej chwili, na 
świeżo ruszać tę sprawę. Byłem jednym z nielicznych po-
słów, którzy byli za tym, żeby nie wprowadzać tak rady-
kalnej ustawy, i do dzisiaj dostaję od dużych zespołów 
podziękowania za to, że stanąłem po ich stronie. A wtedy 
zaważyło niewiele – jeden lub dwa głosy. Pan jako świeży 
senator może o tę sprawę pytać, ale ja bym na razie jej nie 
ruszał, dlatego że inicjatywa, jeśli powstanie, to pójdzie 
w takim kierunku, żeby zmienić zapisy ustawy na gorsze 
dla wspomnianych zespołów.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Wcześniej zgłaszał się pan senator, tak?

Senator Aleksander Świeykowski:
Ja tylko chciałbym… Z tego, co słyszę, wnioskuję, że 

rozpoczynamy tworzenie nowych ustaw. Mnie się wydaje, 
że nie ma sensu, by w tej chwili rozwijać szczegółową 
dyskusję. Wiemy już, że spotkania ze wspomnianymi dwie-
ma osobami są potrzebne. Przyjmijmy po prostu, że pan 
przewodniczący przystąpi do ich organizowania.

(Senator Jan Maria Jackowski: Jeszcze ja…)

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Bardzo proszę. Pan senator Jackowski.

przewodniczący Dworak są ludźmi, którzy potrafią bardzo 
efektownie mówić na temat różnych rozwiązań, trzeba 
więc skonkretyzować tematykę, żeby ukierunkować naszą 
dyskusję.

Jeśli chodzi o ustawę, to ja bym wrzucił do pakietu 
zagadnień jeszcze jedną sprawę, z którą powinniśmy się 
zwrócić do ministra kultury. Środowisko ludzi teatru, ludzi 
kultury wnosi, żeby naprawić ustawę. Myślę tutaj o sposo-
bie zatrudniania, zwłaszcza w orkiestrach…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Tak, właśnie w tym zakresie. Myślę, że warto byłoby 

również rozważyć, czy nasza komisja nie mogłaby być ini-
cjatorem odpowiedniej zmiany legislacyjnej przygotowanej 
w porozumieniu ze środowiskiem ludzi kultury – myślę tu-
taj o dyrektorach teatrów, dyrektorach orkiestr i dyrektorach 
placówek kultury, gdzie są zatrudniane zespoły twórcze. 
Taka jest moja uwaga.

Co do ustawy o radiofonii i telewizji, to z tego, co 
wiem i co mówił minister kultury, minister Zdrojewski 
– który troszkę się dystansował wobec koncepcji poja-
wiających się w Krajowej Radzie Radiofonii i Telewizji 
– wynika, że myślenie o nowelizacji idzie w tej chwili 
w dwóch kierunkach. Jest tak zwana części abonamen-
towa, w której chodzi o to, żeby poprawić ściągalność 
abonamentu, i część systemowa, która miałaby tworzyć, 
dookreślać ustrój medialny w Polsce, bo on wciąż właści-
wie kontynuuje ustalenia ustawy z 1992 r. – z lepszymi 
i gorszymi modyfikacjami – która była nowelizowana 
kilkadziesiąt razy.

Należy się spodziewać, że ustawa abonamentowa bę-
dzie ustawą mało dyskusyjną, myślę, że dla większości 
nas będzie tą bardziej oczywistą, więc być może będzie 
przygotowana szybciej. A jeśli chodzi o ustawę ustrojową, 
to z tego, co mówił minister Zdrojewski, wynika, że są 
tendencje, żeby przeregulować rzeczywistość… Mówię 
tu o zakresie programowym, o treściach w telewizji pu-
blicznej. To są zbyt daleko idące tendencje, bo nie da się 
całej rzeczywistości opisać w formule ustawowej, tak żeby 
wszelkie możliwe konflikty czy sytuacje ustawa uwzględ-
niała w sposób jasny, klarowny i pełny. I sądzę, że sta-
nowisko ministra kultury będzie tu decydujące, bo jeżeli 
projekt ustawy będzie zgłaszany w imieniu rządu, jeżeli to 
będzie nowelizacja rządowa, to rząd będzie reprezentował 
minister kultury. A jeżeli będzie to inicjatywa poselska – jak 
to wspominał pan senator Kutz – to najprawdopodobniej 
wyjdzie z nią komisja pani przewodniczącej Katarasińskiej. 
Dlatego też rzeczywiście należałoby dookreślić w zapro-
szeniach problematykę, która w sposób szczególny intere-
suje komisje, i zwrócić uwagę na wątki, które pojawiły się 
w toku naszej dyskusji.

Być może warto by poszerzyć ich listę. Na przykład 
kwestia budżetu na kulturę na rok 2012… Gdy spada PKB, 
to siłą rzeczy, zgodnie z algorytmem, spada również poziom 
nakładów na kulturę, a zwłaszcza na instytucje kultury, 
które podlegają ministrowi kultury. Mówię tu o trzydziestu 
paru instytucjach podlegających bezpośrednio ministrowi 
kultury, wśród których jest Zamek Królewski, Wawel itd., 
gdzie koszty wynikające z remontów czy po prostu z bieżą-
cej działalności placówki są znamienne. Warto byłoby znać 
stanowisko ministra kultury w tej sprawie. Dziękuję.
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Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Bardzo proszę. Na zakończenie…

Senator Kazimierz Kutz:
Powiem tylko jedno zdanie. Panowie, jesteście tu nowi 

i myślę, że jako członkowie komisji powinniście zapoznać 
się z aktualnym stanem prawnym dotyczącym telewizji i ze 
sprawami, o których mówimy. Jak będziecie to wiedzieć, 
to będzie można zadawać konkretne pytania, a jak nie, to 
w dwóch zdaniach powiedzą nam, że jest tak i tak, i cześć. 
Chodzi o to, żebyśmy mieli świadomość, o czym rozma-
wiamy, bo my tu nie tworzymy prawa, tylko mówimy, jaki 
jest stan rzeczy i co z naszą pomocą można zrobić, żeby 
w przyszłości było lepiej.

Przewodniczący Grzegorz Czelej:
Bardzo dziękuję.
Jak widać, pomysł spotkań jest dobry i spotkania po-

winny okazać się owocne – jak bardzo, to zależy od tego, 
jak będziemy do nich przygotowani, dlatego serdecznie 
państwa do przygotowania się namawiam.

Bardzo dziękuję za dzisiejsze posiedzenie.
Zamykam posiedzenie komisji. Dziękuję.

Senator Jan Maria Jackowski:
Chcę zaznaczyć, że to, co wcześniej powiedziałem, 

wynika z różnych spotkań, głównie z rozmowy z panem 
Waldemarem Dąbrowskim, dyrektorem Teatru Wielkiego 
w Warszawie, który jest krytykiem przygotowanej przez 
państwa ustawy. Wiem, że jest spór na ten temat – a rozma-
wiałem też z innymi dyrektorami, między innymi z dyrek-
torem orkiestry – i pan doskonale o tym wie. Może warto 
byłoby wsłuchać się w ich głosy. Postulowałbym, żebyśmy 
zorganizowali posiedzenie, na które zaprosilibyśmy dyrek-
torów wiodących placówek kulturalnych. Lista gości jest 
oczywiście do przedyskutowania, ale chodzi o to, żeby 
nie mnożyć… nie robić jakiegoś wielkiego spędu, tylko 
spotkać się w reprezentatywnym gronie…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
…i przedyskutować najważniejsze kwestie, bo ustawa 

już jakiś czas funkcjonuje.
Odnośnie do 1% chcę powiedzieć, że jestem w Radzie 

Powierniczej Zamku Królewskiego w Warszawie i wiem, 
że zamek boryka się z ogromnymi problemami. Mimo że 
na papierze budżet rośnie, to zamek dostaje mniej środków, 
więc warto byłoby zapytać dyrektora Wawelu czy innych 
placówek, jak oni widzą sprawy budżetowe. Być może war-
to byłoby poświęcić temu kolejne posiedzenie. Dziękuję.

(Senator Kazimierz Kutz: Mogę? Ja tylko…)
 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 12 minut 50)
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